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Návštěva v polských
Daleszycích

V polských Daleszycích - zleva burmistr města Daleszyce Wojczech
Furmanek, starosta městyse Dalešice Jaroslav Zadražil a místo-
starosta Rudolf Špaček.

Přijměte prosím, pozvání na Petropavlovskou pouť, která
se bude v Dalešicích konat v neděli 1. července 2007. Tradiční
pouť je největším obecním svátkem. Vyhrávat při něm bude
jako obvykle osvědčená dechová hudba DUBŇANKA z Dol-
ních Dubňan, s kapelníkem Ing. Petrem Kadaňkou.

Program pouti i časový harmonogram se už po několik let
nemění:
9.00 pouťová bohoslužba v kostele za doprovodu „DUBŇANKY“
10.00 položení kytice u pomníku padlých
10.15 obchůzka stárků po obci
15.00 DUBŇANKA na Městečku až do setmění vyhrává k tanci
a poslechu - Možná přijdou i mažoretky

Po celé odpoledne budou na Městečku pro Vás připraveny
pouťové atrakce, posezení u stolů a rovněž bude zajištěno
občerstvení.

Žádost o přijatelné počasí jsme odeslali, přislíbené je však
prozatím nemáme.

Přestože různých akcí se právě na tento termín nakupilo
několik, věříme, že upřednostníte právě naši pouť. Význačných
svátků není v roce mnoho, ale tento mezi ně patří. A právě pro Vás
jsme oslavu tohoto svátku připravili.

Rudolf Špaček, místostarosta

Pouťové pozvání

V jednom z minulých čísel Zpravodaje jsem popsal snahu
polských Daleszyc, tedy obce stejného jména jako mají naše
Dalešice , navázat nějaký kontakt mezi těmito vzdálenými místy.
Jejich pokusy pokračovaly nejen vánočními a velikonočními
gratulacemi, ale i občasnými telefonáty.

Koncem května dorazila na obecní úřad opět dopisní obálka
z Polska. Obsahovala pozvánku na rodinný festival
„SASINADA“, který se v Daleszycích bude konat 10. června
a průvodní dopis s velmi srdečným pozváním, které podepsal
burmistrz /náš starosta/ Daleszyc pan Wojczech Furmanek
a předsedkyně regionálního sdružení Towaryzstwa priatelow zemí
Daleszyckej paníAnna Osztepalska. Po přečtení a přeložení dopisu
bylo zřejmé, že se buď budeme muset nějak šikovně vymluvit, což
by bylo v této situaci docela neslušné, a nebo pozvání přijmeme a
do Polska se vydáme.

Proti cestě stály nejen důvody časové, ale i vzdálenost asi 550
kilometrů, průjezd dvoumilionovým Krakovem a dalším, už

nedaleko Daleszyc ležícím, dvěstětisícovým městem Kielce.
Rovněž panující vysoké teploty nenahrávaly takové dlouhé cestě.

Po delším zvažování všech pro a proti, nakonec převážilo
rozhodnutí pro cestu do polských Daleszyc.

(pokračování na str. 3)

POSTŘIŽINSKÉ
SLAVNOSTI

FILMŮ JIŘÍHO MENZELA
V DALEŠICKÉM PIVOVAŘE

koncerty a večerní filmová představení
28. 6.
Ivan Mládek a jeho Banjo Band
Rozmarné léto
29. 6.
Václav Neckář, Naďa Urbánková, Bacily, Bokomara
Ostře sledované vlaky
30. 6.
AG Flek, Buty, Vlasta Redl,
Šany, Odpolední směna
Obsluhoval jsem anglického krále
1.7.
Jiří Schmitzer
Postřižiny



Generální oprava našeho kostela, kterou
prováděla stavební firma V-stav, skončila
těsně před závěrem loňského roku. Zakončení
takového rozsáhlého díla se nemohlo obejít
bez patřičné oslavy. Ta byla připravena na
neděli 25. února letošního roku. Ke slavnostní
děkovné bohoslužbě přijalo pozvání několik
významných osobností. Do Dalešic přijel ge-
nerální vikář brněnského biskupství Mgr. Jiří
Mikulášek, poslanec PS Parlamentu ČR Ing.
Jan Kasal, exposlanec Jiří Karas i majitel
stavební firmy V-stav Ing. Bronislav Vala.
Přítomna byla i většina zastupitelů našeho
městyse.

Po skončení děkovné bohoslužby, kterou
vedl generální vikář Jiří Mikulášek, byl pro-
mítnut krátký videofilm o historii kostela a o
průběhu právě skončené generální opravy,
který vytvořil pan Petr Voneš. V závěru došlo
také na vyslovení díků všem, kdož se nejvíce
zasloužili o úspěšný průběh a dokončení této
stavební akce a byly jim předány upomínkové
dárky. Před kostelem pak bylo všem účast-
níkům slavnosti nabídnuto malé pohoštění ve

Slavnostní zakončení opravy kostela

Dlouho očekávaná oprava mostu přes
říčku Rouchovanka (Mocla) z Dalešic do
Hrotovic se stala skutečností. Od 23. 10. 2006
započaly stavební práce na rekonstrukci

stávajícího mostního objektu. Stavba byla
provedena jako přesypaná konstrukce o třech
otvorech.

Dva krajní otvory byly vyvložkovány

ocelovými tubusy. V prostoru středního
hlavního otvoru byla svrchu odstraněna
stávající klenba a místo ní byl vložen ocelový
tubus. Ten je uložen šikmo tak, aby směrově
navazoval na tok Rouchovanského potoka
s vyloučením potřeby úpravy toku. Niveleta
vozovky zůstala v místě mostu stávající.
Původní šířka mostu mezi zábradlím 4,40 m
byla rozšířena na 6,50 m. Dále byl na stávající
komunikaci mezi Dalešicemi a Hrotovicemi
položen nový asfaltový povrch. Stavbu mostu
prováděla firma Mitrenga z Brna. Subdo-
davatelem stavby zemních prací byla firma
Klíma s.r.o. z Třebíče. Pokládku asfaltových
vrstev vozovky zajistila firma COLAS a.s.
Třebíč. Náklady stavby financované z roz-
počtu kraje Vysočina činily 11,7 milionů Kč.

Silnice byla předána předčasně do
užívání již 19. dubna 2007, avšak kolaudace
stavby a slavnostní otevření proběhlo až 7. 6.
2007 za účasti hejtmana Kraje Vysočina
RNDr. Miloše Vystrčila, radních kraje Ing.
Miroslava Houšky, Jaroslava Huláka a sta-
rostů Hrotovic Antonína Mlynáře a Dalešic
Jaroslava Zadražila. JZ

Oprava mostu Dalešice - Hrotovice

Slavnostní otevření mostu.

V loňském roce byly provedeny rozsáhlé úpravy a obnova
místních komunikací, která byla financována z velké části z
prostředků EU. Také letos se v této činnosti pokračuje. Od 14. května
2007 započala firma ČIKOM stav s.r.o. Třebíč s dlouho očekávanou
výstavbou komunikace za Novou ulicí. Bylo provedeno zpevnění
povrchu této silnice o celkové délce 250 m. Vozovka byla osazena
betonovými obrubníky a povrch vozovky byl dokončen balenou
živičnou směsí. Dále firma pokračovala opravou komunikace k domu
č.p. 213 v délce 45 m.

Náklad obou staveb včetně DPH činí 1.870.000,- Kč, který bude
hrazen z rozpočtu městyse a to část v letošním roce a zbytek v roce
příštím. Doufám, že se tímto zlepší životní prostředí obyvatel této části
obce. JZ

formě svařeného vína, čaje a vynikajících
koláčků upečených dalešickými ženami.
Závěrečné posezení při obědě se odehrálo
v restauraci v místním pivovaře. Odpolední
děkovné Te Deum zakončilo oslavu díla, kte-
ré bude po několik desetiletí přispívat k velmi
pěknému vzhledu našeho městyse. Většina
hostů pak při odjezdu z Dalešic nešetřila
slovy chvály a uznání na nynější zářivý
vzhled kostela po skončené opravě. Kostel sv.
Petra a Pavla je nyní nejen dominantou
Dalešic, ale opět je i jejich chloubou.

Jsme jednou z mála obcí, kde její ústřední
dominanta není v noci osvětlena. Ale i to se
změní a na řadu nyní přichází i toto vylepšení
a to právě na svátek patronů našeho kostela
sv. Petra a Pavla. Díky velkorysému
finančnímu příspěvku elektrárenské Skupiny
ČEZ budeme moci obdivovat krásu této
stavby i za tmy. Už při zkouškách co
nejlepšího rozmístění halogenových
reflektorů bylo zřejmé, že v kontrastu tmy
a světla bude pohled na osvětlený kostel
opravdovou pastvou pro oči. RŠ

Nová komunikace za Novou ulicí
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V Pátek 29. 6. odpoledne bude proveden
svoz odpadu ze zeleně.

Sběr velkoobjemového odpadu se usku-
teční v sobotu 21. července 8.00 - 10.00
hod na Městečku.

Ambulantní svoz nebezpečného odpadu
provede firma Remondis, spol. s r.o.
Třebíč v pátek 14. září od ranních hodin.

V rámci podpory nadace ČEZ, na pořízení
malé úklidové mechanizace jsme
prostřednictvím Energoregionu 2020
získali finanční příspěvek ve výši
99.000,- Kč. Za tuto částku městys
zakoupil travní traktor a křovinořez.

Ulice V Lipech se od loňského roku pyšní
novou s i ln ic í a také le tos se
o kousek vylepšila. Po celé trase od
kostela bylo nainstalováno 12 stožárů
nového veřejného osvětlení. Ke scho-
dům ke kapli se z bezpečnostních důvo-
dů pořídilo zábradlí a kolem kaple při-
bylo několik nových laviček, které zvou
k příjemnému posezení a odpočinku.

Ve čtvrtek 28. června bude přes Dale-šice
převážena výletní loď do Kramo-lína,
kde bude spuštěna na Dalešickou
přehradu. JZ

Víte, že...



(Dokončení ze str. 1)
V sobotu 9. 6. 2007 spolu se starostou Jaroslavem Zadražilem jsme

se časně ráno vydali na cestu. Přes hraniční přechod v Českém Těšíně
jsme se dostali na nepříliš kvalitní polské silnice, které nás dovedly ke
Krakovu. Odtud dál jsme pokračovali už po lepších silnicích. Kolem
15. hodiny jsme zastavili u zelené tabule s nápisem Daleszyce. Krátce
předtím se strhla bouře, takže polská jmenovkyně našich Dalešic nás
přivítala blesky, hromy a lijákem.

Polské Daleszyce mají 2990 obyvatel a jsou centrem celého
regionu, do kterého patří 13 obcí. Celá aglomerace má rozlohu 220 km
a 14 400 obyvatel.. Dvě třetiny této plochy jsou zalesněny. A to proto,
že půda je málo úrodná a nevhodná k intenzivnímu obdělávání. Dvě
třetiny lidí v regionu jsou bez práce. Na otázku čím se živí, byla stručná
odpověď-handlem.

Daleszyce byly za II. světové války při přechodu fronty z 90%
zcela zničeny, takže starých domů je zde pouze několik, vše je novější
zástavba.

Svého burmistra si volí občané v Polsku tím nejspravedlivějším
způsobem, to je přímo. Který kandidát dostane nejvíc hlasů vyhrává
a je burmistrem.

Po příjezdu jsme se zkontaktovali s ředitelem místní školy, který
nám dělal průvodce po celou dobu našeho pobytu . /Školu, které šéfuje,
navštěvuje 300 dětí 1. - 6. ročníku./ Následovalo ubytování, krátký
odpočinek po cestě a pak projížďka po okolí městečka. Při večeři jsme
se dozvěděli, proč akce, která má následující den vypuknout, nese
název SASINADA.

Vysvětlení bylo prosté. Dle pověsti se zde usadil a městečko
Daleszyce založil rytíř jménem Severin Sasin. A na jeho počest
uspořádali s pomocí peněz z programu Lieder+ z EU velkou kulturní
akci na místním stadionu a pojmenovali ji po zakladateli městečka.

Nedělní ráno pořadatelům festivalu SASINADA nadělalo mnoho
starostí. Už od deváté hodiny začal další bouřkový liják. I nám udělal
škrt přes rozpočet, neb jsme měli slíbenou prohlídku místních
zajímavostí. Počasí se později přece jen umoudřilo, bouře přešla a tak
jsme se mohli projít centrem městečka. Navštívili jsme hasičskou
zbrojnici, kam se hasiči právě vrátili z likvidace požáru domku, který
zapálil blesk již zmiňované bouřky. Prohlédli jsme si kostel a rozlehlý
hřbitov a také poslední přípravy velkého krytého podia, stánků
a výstav na místním stadionu.

Po obědě jsme spěchali do místního gymnazia na zahájení
konference dle projektu Lieder+ EU a pak už na stadion, kde se za
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krásného slunečného počasí rozběhl kulturní program festivalu
SASINADA. Dostavil se dokonce osobně i zakladatel městečka rytíř
Sasin v plné zbroji. Pozdravil současné obyvatele a popřál jim
a Daleszycím mnoho dalších úspěšných století. Přítomni byli i vý-
znamní hosté. Senátor a představitelé wojvodství /našeho kraje./

V přilehlé sportovní hale byly výstavky uměleckých fotografií,
akvarelů a také srovnávací fotky ulic a domů z doby před 40 lety
a fotky ze současnosti.

Stánky s domácími výrobky moučníků, koláčů, cukroví a jiných
dobrot, také likérů, papírových věnečků a kytiček. Stánky s pivem, se
zmrzlinou i s medem. Grilovalo se maso a klobásy. V tombole, kde
každý los vyhrával, bylo připraveno tisíc cen, vše dary od místních
sponzorů.

Rčení, že svět je malý, se naplnilo i v tomto nedělním odpoledni.
Zkontaktoval nás jeden místní občan, který několik let u nás pracoval
na stavbě dukovanské elektrárny. Uměl perfektně česky a pamatoval
se i na Dalešice. Velice rád vzpomínal na tu dobu a na dobré české pivo.

Na podiu se střídali tanečníci a zpěváci v různých formacích.
Diváky zaujalo i satirické kabaretní vystoupení. Už za svitu reflektorů
završilo dlouhotrvající program strhující vystoupení cikánského
souboru. Závěrečný ohňostroj a poděkování burmistra všem
organizátorům, účinkujícím i divákům, kterých dle odhadu pořadatelů
byly dva tisíce, byl tečkou za velmi vydařenou akcí. Přestože se blížila
22. hodina, lidé se nerozcházeli.

My jsme se ale museli se svými pohostinnými průvodci a hostiteli
pomalu rozloučit. I tak se vše protáhlo k půlnoci, takže na spánek zbylo
jen málo času. Brzy ráno, ještě za tmy, jsme opustili polské Daleszyce a
vydali se na cestu do našich Dalešic.

Touto cestou také tlumočíme všem našim občanům srdečné
pozdravy od polských Daleszčáků.

K této krátké návštěvě v polské jmenovkyni našeho městyse lze
stručně říci: Setkali jsme se srdečnými a pohostinnými lidmi, kteří
měli opravdovou radost z naší návštěvy. Dávali všude najevo, že
setkání dvou městeček stejného jména z různých zemí si velmi cení
a že jejich SASINADĚ to dodalo zvláštní ráz. Velký ohlas mělo i naše
předání několika suvenýrů, které nám věnoval náš pivovar, kterému
tímto děkujeme.

Vše nasvědčuje tomu, že v příštím roce se polská delegace v čele
s burmistrem vypraví k nám. Myslím, že i my jim máme co ukázat
a čím se pochlubit.

RŠ

Návštěva v polských Daleszycích

Po několika kolech dražby vypsané správcem konkurzní podstaty se dalešický zámek
konečně podařilo prodat . Původní vyvolávací cena 15 milionů korun se cena v každém dalším
kole snižovala. Před poslední konanou dražbou, kdy už byla vyvolávací cena pouhé 3 miliony
korun, si jej přijelo prohlédnout několik potencionálních zájemců. Tudíž byla naděje, že by
mohl býti zámek v tomto kole prodán. Předpoklady se naplnily. Zámek má od 6. dubna 2007
nového majitele, kterým je společnost Wessels s r.o. z Uherského Hradiště. Tato společnost
vydražila zámek za cenu 3 800 000 korun.

Noví majitelé už v Dalešicích začali s prvními nejzákladnějšími pracemi, kterými jsou
opětné připojení zámku na vodovodní řád a elektrickou síť a také mapováním škod na střechách
budov, jejichž opravu plánují ještě v tomto roce.

Za jakým účelem zámek koupili a jaké bude jeho využití, společnost Wessels zatím
neprozradila. Seznamuje se se škodami způsobenými neodpovědným spravováním nemo-
vitosti po dobu vyhlášeného konkurzu i škodami způsobenými různými lapky a chmatáky.

Doufejme, že vyhodnocení celkové situace jim nebude trvat dlouho a že vbrzku padne
rozhodnutí, jakým směrem se osudy našeho zámku budou ubírat. Určitě bychom si všichni
přáli, aby rozhodnutí nových majitelů bylo moudré a zámek se v dohledné době dočkal nejen
nezbytné opravy. Přáli bychom si, aby to nebyla jen prázdná budova, ale žijící středisko se
smysluplnou činností, čímž by se zámek stal další fungující dominantou našeho městyse.

Jako zajímavost lze uvést, že dalším zájemcem o koupi našeho zámku při zmiňované
dražbě, byla společnost patřící prapravnukovi hudebního skladatele Antonína Dvořáka. Pro
stále se navyšující cenu jeho společnost z dražby odstoupila.

-RŠ-

Zámek má nového majitele Přání
Skoro po tři desetiletí se vpředvečer

svátku všech Josefů setkáváme s malou
dechovkou vedenou panem Pavlem Vorlem,
která při obchůzce po obci vyhrává
k svátku všem nositelům tohoto jména. Také
letošek nebyl výjimkou.

Přestože obliba tohoto jména v nedávné
době mírně poklesla, přesto je Josefů
v Dalešicích kolem třiceti. Skupina
muzikantů nevynechala nikoho. Dle
připraveného jmenovitého seznamu a dle
nejlepší varianty přesunu po obci,
navštívila všechny nositele tohoto jména.
Před jejich domem zahráli, pogratulovali
a bylo-li jim nabídnuto občerstvení, neod-
mítli.

Před nedávnem postihla organizátora
tohoto Josefovského vyhrávání nenadálá
nemoc. Pan Vorel s ní statečně a houževnatě
bojuje a snaží se dostat do obvyklé kondice.

Držíme palce a přejeme mu, aby se mu
to zdařilo, aby opět v příštím roce mohl
v čele svých muzikantů obcházet po
Dalešicích a rozdávat potěšení nositelům
starého a nyní opět do módy přicházejícího
jména.

RŠ



V březnu tohoto roku navštívil zdejší
pivovar další ministr vlády ČR. Tentokrát to
byl ministr zemědělství Mgr. Petr Ganda-
lovič. Byla to poslední zastávka při jeho
dvoudenní cestě po našem kraji. V jeho
doprovodu byli ještě dva náměstkové
ministra, dva ředitelé odborů z ministerstva
a tisková mluvčí. Po jeho cestě našim krajem
jej provázel hejtman RNDr. Miroslav Vystrčil
a krajský radní Ivo Rohovský.

Po uvítání na pivovarském nádvoří
nejprve ředitelka pivovaru, paní Jaromíra
Hanáčková, seznámila vzácnou návštěvu
s historií pivovaru. Jeden z majitelů, Ing arch
Petr Řehořka, ji pak provedl muzeem a na-
stínil další plány a možný rozvoj pivovaru.
Sládek Zdeněk Rezka v provozní časti stručně
vysvětlil způsob vaření piva a nabídl k ochut-

Další návštěva ministra v dalešickém pivovaře
nání několik druhů dalešického. Pan ministr
byl z prohlídky očividně nadšen a neskrýval
svoji spokojenost. Spokojenost dával najevo i
celý jeho doprovod.

Ministr Gandalovič se velmi ochotně
podepsal do obecní kroniky a poskytl krátký
rozhovor redaktoru Českého rozhlasu Radio-
žurnálu a redaktorce Horáckých novin.

Před odjezdem, po malém občerstvení
v pivovarské restauraci, pan ministr prohlásil:
„Pobyt v dalešickém pivovaru se mi ze všech
míst, které jsem na Vysočině během své cesty
navštívil, nejvíce líbil. Byl to zlatý hřeb
v mém dnešním programu“. Tato pochvala je
jistě pěkným oceněním pro všechny, kdož
pivovar z trosek ruiny, na které si dobře
pamatujeme, doslova vzkřísili a vdechli mu
nový život.

Každý, kdo v sobotu 16. června 2007 už
od rána pozoroval v naší obci zvýšený
provoz aut a velký pohyb lidí, se jistě tázal,
co že se tu děje. Zde je odpověď.

Městys Dalešice si v onu sobotu vybrala
krajská organizace KDU-ČSL za místo
konání akce pod názvem „Den KDU-ČSL
kraje Vysočina“. Centrem tohoto setkání
byl pivovar, kde účastníkům mohli
nabídnout dobré podmínky nejen pro
stravování a hašení žízně v restauraci a
přilehlém sále, ale i prostory pro kulturní
pořady a soutěže na nádvoří a zahradách.
Doprovodný program se odehrával před
sokolovnou, kde probíhaly soutěže pro děti,

Je konec školního roku a my ve škole můžeme hodnotit svou
činnost. Zamýšlíme se nad tím, co se nám podařilo a co musíme
ještě zlepšit. Udělali jsme mnoho práce, ale stačili jsme si také
pohrát, prožít pěkné chvíle, poznat zajímavá místa a dovědět se
mnoho nového.

Školní rok jsme slavnostně zahájili přivítáním prvňáčků. Letos
jich bylo sedm: Veronika Dufková, Kateřina Bazalová, Veronika
Líbalová, Denisa Šubrtová, Petr Voneš, David Veleba a Matěj Veselý.
S velkým nadšením se vrhli do učení a nyní už umí číst, psát a počítat a
mohou pokračovat v započaté cestě za vzděláním. I v ostatních
ročnících byly splněny učební plány a všichni žáci mohou v září
postoupit do vyššího ročníku.

Děti také aktivně pracovaly ve čtyřech zájmových kroužcích. Byly
to: „Flétnička“ - hra na zobcovou flétnu, „Hudebně -dramatický“
- divadelní představení, „Psaní na klávesnici“- psaní na PC, „Počítače“
- práce s PC. Svou činnost předvedly na besídkách pro rodiče.
Nastudovaly dvě pohádky: Jak zvířátka přezimovala a Tři vlasy děda
Vševěda. Besídky zpestřily hrou na zobcovou flétnu.

Co se nám povedlo? Na Olympiádě neúplných škol získala
Denisa Šubrtová (1) 1. místo ve sprintu a 3.místo v hodu míčkem,
Nikola Kúřilová (4) 3.místo ve skoku dalekém, Michaela Ondráčková
(5) 1.místo ve vytrvalostním běhu, 1.místo ve skoku dalekém a 3.
místo v hodu míčkem, Tomáš Vyletěl(4) 1. místo ve skoku dalekém a
3.místo v hodu míčkem. V atletickém pětiboji obsadil Tomáš Vyletěl 1.
místo a Jaromír Dufek 3. místo.

Škola pracuje v duchu projektu Zdravá škola. Třídíme odpad,
odebíráme školní mléko, jsme zapojeni do projektu Zdravé zuby.
Snažíme se působit na děti tak, aby si uvědomily nutnost správného
zacházení s odpady, a tím přispívaly ke zlepšení životního prostředí.
Ve sběru papíru „SOUTĚŽÍME S TŘÍDÍLKEM“ jsme se umístili na
krásném třetím místě. Žáci nasbírali 4 960 kg papíru. Množství papíru
na jednoho žáka činilo 134 kg. Na prvním místě se umístil Tomáš
Vyletěl, druhé místo obsadila Gabriela Plíšková a třetí místo patří Petru
Vonešovi. Vítězným žákům gratulujeme a poděkování také patří všem
rodičům, kteří svým dětem při sběru pomáhali.

Jak jme se pobavili? Do školy za námi přišel Mikuláš s anděly
a čerty, naštěstí nikoho neodnesli a všichni jsme si mohli užít
vánočních svátků . Vítání jara jsme si zpestřili výrobou čarodějnic,
některé z nich shořely na vatře . Navštívili jsme několik divadelních
představení. Shlédli ukázku práce s dravými ptáky, zajeli si do
hvězdárny na výukový program Zvířata na obloze. Na Den dětí jsme si
zahráli stopovanou, která byla zakončena opékáním špekáčků
a soutěžemi o sladkosti. Na tomto místě bych chtěla poděkovat panu
Valovi, který nám daroval cukrovinky na Mikuláše a Den dětí.
Děkujeme. Na závěr školního roku se uskutečnil školní výlet na hrad
Veveří, kde si žáci nejen prohlédli hrad, ale vyzkoušeli si stará řemesla
a střílení z kuše. Teď nás čekají prázdniny, doufám, že je všechny děti
prožijí příjemně a šťastně, odpočinou si a v září se všichni opět
setkáme při zahájení nového školního roku.

Mgr. Alena Stupková,ředitelka školy

Zamyšlení nad uplynulým školním rokem

na dětském hřišti a v kapli, která posloužila
jako výstavní prostor pro obrazy a grafiku.
Celá akce byla zahájena bohoslužbou v
našem kostele.

Program dění na nádvoří pivovaru dopro-
vázela svou hudbou country skupina.

Do Dalešic opět zavítal poslanec Ing. Jan
Kasal, senátor a současný ministr kultury
vlády ČR Václav Jehlička, 1. náměstek

O Dalešice
je zájem

hejtmana kraje Vysočina Václav Kodet,
krajští radní pánové Houška, Vondráček
a Hulák a další osobnosti.

V průběhu dne se pro účastníky usku-
tečnily výjezdy do Informačního centra
EDU, k Dalešické přehradě, na Hadcovu
step a na Babylon. Přes úmorné vedro, byl o
tyto výlety překvapivě velký zájem, největší
pak o cestu do IC EDU.

Pivovar se nelehkého úkolu zhostil
k plné spokojenosti všech, kdož do Dalešic
přijeli. Účast více jak 500 lidí na této akci
svědčí o atraktivnosti našeho městyse a jeho
okolí a zájmu lidí se k nám podívat.

RŠ

Také hejtman kraje Vysočina RNDr.
Miloš Vystrčil se zapsal do obecní kroniky.
Poděkoval za milé přijetí a popřál všem
dalešickým občanům pevné zdraví, hodně
humoru a dobrých přátel. Tímto Vám všem
toto jeho přání tlumočím.

Malý dovětek:
Čtyři dny po odjezdu mi-nisterské

návštěvy se v mediích objevila pře-kvapivá
zpráva, že náměstek ministra pro lesní a vodní
hospodářství, jenž byl v Daleši-cích, byl ze
své funkce odvolán. Jako důvod odvolání
bylo uvedeno, že pan náměstek neoprávněně
užíval titul inženýra…

Každý ať si o charakterových vlast-
nostech některých našich politiků udělá
obrázek sám.

RŠ



Nejstarší organizací u nás v Dalešicích je Sbor dobrovolných
hasičů. Působí zde už neuvěřitelných 110 let. Takové výročí si zaslouží,
aby bylo nejen řádně oslaveno, ale také, aby se hasiči viditelně
prezentovali před ostatními občany.

Hasičský sbor, jak už název napovídá, má v náplni své činnosti
především boj s ohněm, ochranu majetku a životy občanů.

Lidstvo už v dávnověku zjistilo, že oheň je dobrý sluha, ale když se
vymkne kontrole, je také zlým pánem. Zvláště nebezpečný se pro člověka
oheň stal v době, kdy se začal usazovat na jednom místě a stavěl si různá
obydlí ze dřeva a pokrýval je šindelem, či došky. Navíc se svítilo loučemi,
či lojovými lampičkami.

Oheň má v historii pro lidstvo velký význam, ale vždy bylo zlé, když
obrátil svou sílu proti vůli člověka. Ve středověku byl stejným nebezpečím,
jako morové epidemie. Požáry mnohdy poničily celé vesnice i města.
Možnosti, jak se bránit ohni byly velmi omezené.

Lidé stále hledali způsoby jak tomuto živlu co nejúčinněji vzdorovat.
Zřizovali zásobárny vody, zhotovovali vědra a vaky k nošení vody, svá
obydlí a především komíny stavěli z kamene a cihel, jako krytinu neužívali
slaměné došky. Účinným opatřením bylo též zřizování služby ponocných
pro hlídání osad a měst. Způsoby boje s ohněm se stále zdokonalovaly, ale
byly velmi málo efektivní.

Zvrat v této oblasti přineslo až zrušení nevolnictví, vyvázání se ze
závislosti na vrchnosti a především vydání zákona o právu shromaž-
ďovacím. Začal se rozvíjet spolkový život a došlo k doslovnému rozmachu
v zakládání dobrovolných hasičských sborů v českých zemích Rakousko
- Uherska. První český hasičský sbor byl založen ve Velvarech v roce 1864
v okrese Kladno. Nejstarším hasičským sborem na Moravě je sbor ve
Velkém Meziříčí založený v roce 1871. Od vzniku hasičského sboru ve
Velkém Meziříčí uplynulo dlouhých 26 let, než došlo k jeho zřízení také
v Dalešicích.

K založení hasičského sboru u nás dlouho nedocházelo přesto, že c.k.
okresní hejtmanství několikrát vybízelo obecní zastupitelstvo k jeho
zřízení. Zřejmě se u nás nepociťovala potřeba sbor založit, protože požáry
zde nebyly tak časté, ale hlavně nebyli zájemci, kteří by myšlenku založení
sboru uvedli ve skutek.

V obci ale fungoval spolek veteránský za předsednictví pana Václava
Veselého z č. p. 117. Když obecní výbor nevyvíjel potřebnou iniciativu
k založení sboru, ujal se jí Václav Veselý sám a na schůzi v listopadu 1895
navrhl, aby členové veteránského spolku převzali také povinnosti hasičů.
Mnoho se o tomto návrhu diskutovalo, věc se protahovala, ale ke
konkrétnímu kroku nedošlo. Rozhodnutí padlo až na valné hromadě
spolku v lednu 1897, kdy se členové uvolili zřídit při spolku veteránském
odbor hasičský.

Po vyřízení různých administrativních záležitostí a problémů a po
úředním schválení stanov, byl při spolku veteránském zřízen odbor
hasičský. Jeho prvním velitelem se stal iniciátor jeho vzniku pan Václav
Veselý.

Oficiálně do života vstoupil nově ustavený spolek veteránsko -
hasičský dne 28. července roku 1897, kdy mužstvo hasičské složilo slib do
rukou svého předsedy. Hned 1. srpna téhož roku byly v tomto nově
vzniklém spolku provedeny volby funkcionářů. Volba dopadla
takto: Předseda Svoboda František - mistr kovářský

Místopředseda Dufek Jan

110 let dalešického Sboru dobrovolných hasičů
Velitel Veselý Václav
Jednatel Lancman Jan
Pokladník Murýsek Jan
Praporečník Potůček Antonín
Vůdce hudby Nezhyba František

Dalšími členy sboru byli: Kalenda František, Palásek Karel, Coufal
Ferdinand, Buchtela František, Kočí František, Holub František, Coufal
Matěj a Fišer Leopold.

Těchto 15 dalešických mužů byli prvními, kdož před 110 lety vzali na
sebe dobrovolně povinnost hájit před ohněm majetek, zdraví a životy
svých spoluobčanů. Určitě si zaslouží náš obdiv i úctu.

Nesnesou se dva kohouti na jednom dvoře. Nesžili se ani tak dva
rozdílné odbory s velmi odlišným účelem a naprosto rozdílnou náplní
v jednom spolku. Hasiči se vyhýbali povinnostem, které jim předepisovaly
stanovy veteránského spolku, neboť jejich plnění nemělo pro ně žádný
smysl, veteráni zase hasičům upírali právo na rozhodování ve spolku.
Situace se vyostřovala, mezi oběma skupinami docházelo k častým
sporům, hádkám a vzájemným urážkám.

Tato situace se stávala neudržitelnou a proto hasiči několikrát žádali o
rozdělení veteránsko-hasičského spolku na dva naprosto samostatné
spolky. Po dlouhých sporech byl nucen tehdejší starosta obce Jan Buršík v
červnu roku 1898 svolat schůzi, na které se dohodlo, že zřízení
samostatného sboru dobrovolných hasičů v Dalešicích je věc neodkladná a
nutná. Tak se i v červenci téhož roku stalo.

Zatímco spolku veteránů rok od roku ubývalo členů až úplně zanikl,
sbor dobrovolných hasičů procházel přes různá období rozkvětu i útlumu
po celých 110 let životem Dalešic až do dnešních dnů. Je velkou škodou, že
se nedochovala žádná kronika, která by mapovala dlouholetou činnost
sboru. Nově založená kronika v roce 2005 je orientována převážně na
činnost mládežnické části SDH. Podrobné zápisy jsou doplněny
fotografiemi a poskytují zajímavý přehled o jejich práci. SDH Dalešice má
v současnosti celkem 60 členů. Z toho je 41 dospělých a 19 členů do 18 let.

Nelze pominout také jejich zásluhy na poli kulturním. Za dobu svého
trvání nacvičili a sehráli řadu divadelních představení, mnohokrát „drželi„
Petropavlovskou pouť. Uspořádali nesčíslné množství plesů a zábav.
Asistovali při různých oslavách a výročích. Rovněž masopustní obchůzky
po obci si bez našich hasičů nedovedeme představit.

Hlavním posláním hasičů je především boj s ohněm. Aby tento boj byl
účinný, je třeba se na tento boj aktivně připravovat. Je třeba si doplňovat
nejen teoretické znalosti, ale i ty praktické a to na různých taktických
cvičeních. Je třeba dobře ovládat a úspěšně používat dostupnou techniku a
také provádět na tomto poli preventivní osvětu. To vše dalešičtí hasiči činí.
A jako v každé dobrovolné organizaci věnují této činnosti svůj volný čas.
Navíc si vychovávají vlastní dorost, který bude v budoucnu schopen
rozšířit jejich řady.

V roce, kdy SDH Dalešice oslavuje 110 výročí založení, je třeba všem
členům sboru, minulým i současným, poděkovat! Poděkovat za to, že jsou,
poděkovat za to, co pro naši obec vykonali. Také za to, že jsou připraveni
chránit majetek, zdraví a životy všech našich občanů.

Do dalších let jim přejeme hodně zdaru v jejich prospěšné činnosti.
Ať se Vám daří i nadále!

Ajak to pokračovalo dál?

RŠ

Hasičské cvičení
na Městečku

v roce 1934



Jak jistě všichni víte a mnozí jste se na
vlastní oči přesvědčili, část naší sokolovny
se oděla do nového hávu. Šlo o přestavbu
a přístavbu sociálního zařízení, kterou
provedla firma TOP CENTRUM Třebíč.
První práce začaly v září 2006 a kolaudační
rozhodnutí nabylo právní moci 20.1. 2007.
Celková hodnota díla byla 1 573 000,- Kč,
z toto nám ministerstvo (MŠMT) poskytlo
dotaci 1 000 000,- , ČOS Praha přispěla
částkou 150 000,- Kč a zbytek uhradil ze
svého rozpočtu městys Dalešice.

Velké množství práce především při
bourání, kopání základů a nekonečném úklidu
celého objektu odvedli naši členové a další
příznivci sokola. Chtěl bych tímto poděkovat
všem, kdo přiložili ruku k dílu a to často
v kompletní rodinné sestavě. Dík patří všem
níže jmenovaným brigádníkům, z nichž
někteří se zúčastnili všech dvanácti svépo-
mocných akcí.

Byli to tito občané:

J. Zadražil, V. Zadražilová, A. Zadra-
žilová, R. Špaček, P. Špaček, V. Špačková,
Ver. Špačková, O. Špaček, D. Lászlová,
J. Potůček st., J. Potůček ml., M. Potůčková,
Z. Kovář, J. Kovářová, M. Kovářová,
S. Kovář, J. Kovářová, M. Kovářová, J. Dufek
ml., V. Dufková, D. Šimeček, O. Vidlák ml.,
M. Ondráček, O. Pýcha, H. Plíšková,
M. Ondráčková, E. Čtvrtníčková, M. Baza-
lová, K. Bazalová, D. Velebová, R. Vonešová,
B. Stejskalová, H. Sobotková, J. Věžníková,
M. Klusáčková, J. Čaňková, V. Veselá,
L. Holoubková, R. Mašíčková, S. Huňáčková,
K. Chodur, J. Chodurová.

Ještě jednou velmi děkujeme za odpra-
covaných 392 hodin!

Po kompletním úklidu sokolovny jsme
mohli konečně zahájit svoji obvyklou činnost.
Ke slavnostnímu otevření sokolovny jsme si
vybrali naši divadelní pohádku Popelka
a princ. Bouřlivý potlesk svědčil o tom, že se
nejen pohádka, ale i tanečky našich
nejmenších všem líbily. Vhodným doplňkem
slavnostního otevření byla i výstavka
fotografií z činnosti sokola dříve a nyní,
kterou připravil R. Špaček.

V březnu jsme vystoupili na Sokolské
akademii v Mohelně. Předvedli jsme
pódiovou skladbu Hlupáku, najdu tě
a Travička zelená, vzpomínku na dvě sletové
skladby a pěvecké překvapení v podobě
našeho minisboru. Součástí akademie bylo
vyhlášení sokolské všestrannosti za uplynulý
cvičební rok.

Bronzovou příčku obsadila V.Špačková,
stříbrnou L. Čtvrtníčková, P. Valová, Marta
a Markéta Kovářovy, M. Ondráčková st.
a J. Potůček ml.. Pohár za 1. místo si odvezli:
K. Bazalová, M. Ondráčková ml., B. Ba-
zalová a V. Veselý.

Měsíc duben proběhl ve znamení přeboru
v gymnastice, šplhu, florbalu a pódiových
skladeb. Gymnastika byla letos poznamenána

Sokolovna „jako nová“
tréninkovým deficitem z důvodu stavebních
prací v sokolovně. Přesto jsme neodjeli domů
s prázdnou. Zásluhou J. Čtvrtníčka, M. Ši-
mončiče a K. Boturové jsme získali 3 medaile
za gymnastiku. Ve šplhu jsme byli ještě o
něco úspěšnější. Medaili vybojovali:
J. Dolejší, D. Kopuletý, M. Šimončič, K. Bo-
turová, T. Rabušicová, M. Ondráčková,
M. Kovářová (vám neznámá jména patří
našim novým členům z Náměště, Valče
a Krhova).

Přebor ve florbalu se těšil hojné účasti
družstev. Poprvé si zahrála naše děvčata,
kromě nich soutěžili i mladší žáci. Medaile
jsme sice nepřivezli, ale získali jsme řadu
cenných zkušeností.

Na přehlídce pódiových skladeb si náš
tým se skladbou „Hlupáku, najdu tě“
vybojoval krásné 2. místo.

V květnu jsme byli poprvé v historii
sokola pověřeni uspořádáním Župního
přeboru v přespolním běhu. Na pěti různých
tratích (600, 1000, 1800, 3500 a 7600 m)
poznávalo krásné okolí Dalešic celkem 110
závodníků (župní rekord). I přes počáteční
obavy ze zamračené oblohy se celá akce
zdařila jak po stránce organizační, tak i
sportovní.

Na stupních vítězů za naši TJ stanuli M.
Vala, L. Čtvrtníčková, J. Dolejší, T. Rabu-
šicová, V. Zedníčková, M. Šimončič, K. Bo-
turová, M. Pelánová, M. Kovářová, J. Dufek,
M. Kovářová, Jana Dolejší, M. Ondráčková.
Děkujeme všem, kteří přispěli k hladkému
průběhu celého závodu.

Týden po přespolním běhu jsme vyrazili
do Třebíče na přebor v atletice, kde jsme
soutěžili ve sprintu, skoku dalekém, hodu či
vrhu a nejméně oblíbeném běhu na střední
trať. Zvládli jsme to na výbornou a po právu
se sladce odměnili v třebíčské cukrárně.
Medaile si přivezli tito atleti: J. Dolejší,
M. Šimončič, J. Dufek, M. Chodur,

T. Rabušicová, K. Boturová, M. Kovářová
a Jana Dolejší.

Po náročném soutěžním a pracovním
maratonu jsme se po zásluze odměnili
tradičním výšlapem a cyklovýletem zakon-
čeným opékáním párků. V dobré náladě jsme
tak ukončili letošní sezónu. Výjimku tvořily
ženy, které pokračovaly ve cvičení i nadále.

Přesto jsme ještě v červnu vyslali na
přebory ČOS do Pardubic a Prahy tři
závodníky. Naši župu reprezentovali Jakub
Dolejší, Tereza Rabušicová a Kateřina
Boturová. Kuba byl 3. ve šplhu a 1. atletice,
Katka 2. v atletice, což bylo nečekané a
vynikající umístění.

Organizačně jsme se podíleli na sobotním
sportovním programu v rámci dne KDU-
ČSL.

Na závěr chceme poděkovat všem, kteří
nezůstali lhostejní k naší výzvě „Tak jsme se
konečně dočkali“! Jsme vděční za každý
třeba i drobnější sponzorský dar.

Obdarovali nás: Josef a Magda Potůč-
kovi 1.500,- Kč, Petr a Věra Špačkovi 1.500,-
Kč, Rudolf a Marie Špačkovi 1.500,- Kč
Jaroslav a Vladimíra Zadražilovi 1.500,- Kč,
SDH Dalešice 1.500,- Kč, Zdeněk a Josefa
Kovářovi 1.000,- Kč, František a Hana
Plíškovi 1.000,-Kč, Karel a Ludmila
Káčerovi 1.000,- Kč, Jiří a Eva Čtvrtníčkovi
500,- Kč, Josef a Ludmila Coufalovi 500,-
Kč, Martin a Martina Ondráčkovi 500,- Kč.
Badinová Marie 1.000,- Kč, Valová Ludmila
500,- Kč, Velebová Milada 200,- Kč,
Kašpárek Jan 150,- Kč.

Přes zkrácené cvičební období jsme toho
stihli opravdu hodně. Všichni se proto těšíme
na blížící se prázdniny a po nich v září opět
nashledanou v sokole.

Nazdar !

RNDr. Josef Potůček

starosta T.J.Sokol



Naše sokolovna slouží Dalešicím od roku 1932. V jejich zdech se
odehrávala podstatná část dalešického sportovního i kulturního dění.
Kromě sportovní činnosti všeho druhu se zde odehrálo mnoho
divadelních představení, konaly se zde všemožné zábavy a plesy. Také
koncerty, výstavy a přednášky. V sokolovně se též schůzovalo.

I když budova sokolovny prošla několika opravami a vylepšeními,
její sociální zázemí zůstávalo takřka nedotčeno a už ani v nejmenším
neodpovídalo alespoň minimálním parametrům současné doby.
Sociálky byly její „ostudou“. Po mnoha letech snažení a planých slibů,
se loni podařilo shromáždit takovou částku finančních prostředků,
která umožnila zahájit v sokolovně výstavbu nového sociálního
zařízení. Částečná přístavba umožnila nejen zbudování nových,
současným požadavkům vyhovujícím WC, ale zároveň umožnila také
provést rozšíření předsálí.

Různé stavební a úklidové nedodělky neumožnily odehrát tradiční

V rámci Postøižinského festivalu filmù Jiøího Menzela
probìhne v pátek 29. èervna 2007, na svátek Petra a Pavla,
slavnostní nasvícení stejnojmenného kostela v Dalešicích.
Partnerem projektu je Skupina ÈEZ.

V pátek je od 19 hodin na programu Postøižinského festivalu
vystoupení Václava Neckáøe se skupinou Bacily a Nadi
Urbánkové se skupinou BOKOMARA. Po ukonèení jejich
koncertu, tedy až se setmí, budou mít návštìvníci možnost
shlédnout ohòostroj a premiéru nového venkovního nasvícení
kostela Petra a Pavla v Dalešicích.

uvedl páter Petr Holý.

zhodnotil spolupráci
se Skupinou ÈEZ starosta Jaroslav Zadražil.

„Jsme rádi, že se nám akci podaøilo stihnout do tohoto
termínu a právì na svátek Petra a Pavla pøedstavit veøejnosti
nové nasvícení kostela. Novì byly poøízeny také dvì informaèní
tabule, které budou umístìny pøed kostelem. Celkové náklady
na projekt èinily pøibližnì 100 tisíc korun,“

„V rámci projektu „Partnerství“ s obcemi a mikroregiony
v okolí Jaderné elektrárny Dukovany máme jako mìstys
Dalešice možnost zrealizovat øadu zajímavých projektù, což by
se nám bez podpory Skupiny ÈEZ nepodaøilo. V loòském roce
jsme vyznaèili cyklostezky v okolí Dalešické pøehrady, právì
v tìchto dnech probíhá v Dalešickém pivovaru Postøižinský
festival filmù Jiøího Menzela, jehož hlavním partnerem je
Skupina ÈEZ. Také díky tìmto projektùm se mìstys Dalešice
stává více vyhledávaný turisty a cyklisty,“

dětské divadelní představení v obvyklém předvánočním termínu. Toto
dobře připravené představení bylo sehráno až v únoru a tím zahájilo
opět provoz v sokolovně po právě provedené rekonstrukci.

Kdo se přišel v sobotu 17. února podívat, nelitoval. Shlédl
divadelní představení velmi dobré úrovně. Účinkující podávají rok od
roku lepší výkony a ten letošní byl odměněn nejen dlouhotrvajícím
potleskem, ale mnoha slovy chvály a uznání. Kromě kulturního
zážitku si mohli všichni prohlédnout novou tvář přísálí, nové sociálky
a také malou výstavu fotografií z minulosti i současnosti.

Upravenou sokolovnu prověřili o týden později návštěvníci plesu
našich hasičů. Bohatá tombola, velká účast plesajících a nové kulturní
prostředí přispěly k vynikající atmosféře plesu a ke spokojenosti všech
zúčastněných.

Upravená sokolovna obstála a je připravena sloužit další roky
potřebám jak Sokolu, tak všem ostatním.

RŠ

NASVÍCENÍ KOSTELA V DALEŠICÍCH

Kromì tìchto akcí bude turistùm
v blízkosti Dalešic od 1. 7. 2007 sloužit jedna
ze ètyø lodních zastávek. Na 25. srpna je
pøipraveno otevøení novì oznaèené Pivo-
varské cyklostezky, která spojí pivovary
v Dalešicích a Oslavanech.

Slavnostního aktu nasvícení kostela sv. Petra a Pavla se
zúèastní starosta Dalešic Jaroslav Zadražil, vedoucí oddìlení
komunikace a tiskový mluvèí Jaderné elektrárny Dukovany Petr
Spilka a páter Petr Holý.

Románskogotický kostel sv. Petra a Pavla se vzácnými
freskami byl postaven ve 12. století. V poslední dobì byla opra-
vena støecha kostelní vìže, loni byl opravený interiér a venkovní
pláš� a nasvícení kostela celé opravy završí.

Program

19:00 koncert V. Neckáøe a N. Urbánkové

21:45 ohòostroj

21:55 slavnostní nasvícení kostela sv. Petra a Pavla

22:00 promítání filmu Ostøe sledované vlaky

Petr Spilka

tiskový mluvèí ÈEZ, a. s. Jaderná elektrárna Dukovany

Dobré dílo se zdařilo

Všichni, kdo chodíme kolem, registrujeme zvýšenou
stavební činnost v této rozlehlé budově. Po loňské výměně
střešní krytiny a opravě krovu se letos práce přesunuly do
vnitřku budovy a jsou tak skryty našim zrakům.

Už loni vešlo ve známost, že v této nevyužité budově by
po přestavbě měly vzniknout tři byty a ještě zbude místo,
kde by mohlo býti zázemí pro farnost /kancelář+klubovna./

Práce, které provádí stavební firma V-stav, se rozběhly
naplno. Nejprve přišla na řadu jedna z nej-důležitějších
prací a to odvětrání a odvlhčení obvodového zdiva.
Elektrikáři vysekávají a natahují novou elektroinstalaci,

Budova fary
instalatéři zase nové rozvody vody a rozvody topení. Vše se
děje pod dozorem orgánů památkové péče.

V přízemí jsou všechny stropy klenuté a jejich tvar musí
býti zachován. Uvnitř je tedy zatím jedno velké staveniště
a jen člověk s velkou dávkou představivosti si dokáže
představit, že by zde někdo mohl přebývat.

Práce však postupují úspěšně dopředu a určitě se
dočkáme toho, že budova bude obydlena a bude v ní
pulsovat život. To je přání nejen duchovního správce
farnosti, ale i nás všech.

RŠ



Ve druhé polovině roku 2007 oslaví životní jubileum tito spoluobčané

V první polovině roku 2007 jsme se rozloučili s paní Marií Vonešovou

Brož Pavel 60 let Čurdová Marie 75 let

Holas Karel 60 let Chalupský Bohumil 75 let

Vaněk Josef 60 let Stejskalová Marie 80 let

Vlček Zdeněk 60 let Ondráčková Vlasta 80 let

Horáková Marie 60 let Valová Leopoldina 85 let

Zadražil Zdeněk 65 let Zadražilová Jarmila 85 let

Teplá Zdeňka 70 let

Všem jubilantům přejeme hodně zdraví a elánu do dalších let.

Pozůstalým projevujeme upřímnou soustrast.

BS

Informace
Sboru pro občanské záležitosti

POZVÁNÍ NA OSLAVU 110. VÝROČÍ ZALOŽENÍ
SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ V DALEŠICÍCH

Vážení spoluobčané,
připadla mi milá povinnost co nejsrdečněji Vás pozvat na oslavu 110. výročí založení Sboru dobrovolných hasičů v Dalešicích, která se
uskuteční v sobotu dne 14. července 2007.
Program bude opravdu bohatý a doufáme, že si z něho každý vybere.
Začneme v 8 hodin ráno řazením do průvodu na městečku v Dalešicích, odkud by měl vyrazit v 8:30 hodin slavnostní průvod obcí. Poté
proběhne slavnostní nástup družstev a bude vysvěcen nový hasičský prapor. Po projevech starostů a vzácných hostů se uskuteční kladení
věnce na místním hřbitově.
Po obědě pak bude zahájena soutěž v požárním sportu. Praktické ukázky historické techniky předvedou hasiči z Rouchovan, Blížkovic
a Sudic. Naopak moderní techniku a zásahy nám ukáží hasiči z Brna-Obřan a hasiči z Hrotovic.
Po celou dobu nám k tanci a poslechu bude hrát skupinaATLANTIC.
Občerstvení je samozřejmě zajištěno!
Po skončení programu na městečku se uskuteční od 20 hodin taneční zábava se skupinou NATUTYv pivovaru Dalešice.
Přijďte a já pevně věřím, že společně strávíme příjemný sobotní den plný hezkých zážitků a důstojně tak oslavíme toto významné výročí.

Za SDH Dalešice, Jana Čaňková

Když se v sobotním odpoledni koncem
března roku 1950 začal v Dalešicích ozývat
nepřijemný zvuk požární trubky se signálem
„Hóříí“, každému zatrnulo a hlavou prolétla
otázka. Hoří, ale kde a u koho? Je to vůbec u nás,
není to v některé sousední obci?

Netrvalo dlouho a všichni věděli, že bohužel
hoří v naší obci a to u Blatných v domku čp. 46.
Ti bydleli v malém domku ke kterému patřila
ještě menší stodůlka, spíše kůlnička. Obě stavení
měla doškovou střechu.

Požár vznikl velkou neopatrností jejich
šestiletého syna. Ten šel do stodůlky sbírat vejce
od slepic. Známe to všichni, jak to slepice dělají.
Jednou snesou tam, podruhé na jiném místě a tak
je třeba jejich snášecí hnízda občas hledat. Aby
hošík lépe viděl, škrtal zápalkami a tak si
jednoduše svítil. Když hnízdo uviděl, sirku
odhodil, vejce sebrala odešel.

Odhozená zápalka zapadla do slámy, které
tam bylo větší množství. Nejprve vzplál malý
ohýnek, pak už nezvladatelný oheň. Požár byl
zpozorován až ve vysokém stupni zahoření.

Oheň se rozhořel do velké intenzity.
Plameny zachvátily i doškovou střechu a protože
foukal vítr směrem do vsi, netrvalo dlouho
a oheň zachvátil sousední domek p. Jana Potůčka
č. 47.

První na místě byli samozřejmě hasiči
domácí. Nejbližší zdroj vody byl v tzv „Luži“,
malém dnes už neexistujícím rybníčku, který se
nacházel nedaleko, zhruba v prostoru dnešní
velké křižovatky silnic na Hrotovice, Valeč
a Rouchovany.

Savice spuštěná do mělké vody v „Luži“
však nasála bahno a ucpala se. Než byla
stříkačka opravena a opět připravena k zásahu,
byly už v plamenech hospodářské budovy další
usedlosti č. 48, patřící rodině Kopečných /dnes
je zde dům p. St. Kováře/. I když se dostavily do
Dalešic požární sbory z okolních obcí a dokonce
dvě auta hasičů až z Brna, nezabránily rozšíření
ohně na hospodářské budovy dalšího domu č.
49, patřící rodině p. Josefa Dufka /dnes dům
MUDr Z. Kováře a p. J. Hájka/.

V blízkosti ohně panoval zmatek. Celá obec
byla na nohou. Všichni chtěli postiženým

pomáhat. Jak při hašení, tak při vynášení věcí z
ohrožených budov a také při vyvádění dobytka
ze stájí a chlévů. Vynesené věci se ukládaly na
prostranství na protější straně. Vyváděný vy-
plašený dobytek byl rovněž v těchto prostorách
různě pouvazován, ale také pobíhal mezi
vyneseným nábytkem, hrnci sádla, zavaře-
ninami, policemi atd.

Majitelé usedlosti č 49, manželé Dufkovi
v době vypuknutí požáru nebyli doma, byli
mimo obec. Při příjezdu k Dalešicím s hrůzou
sledovali obrovský požár. Když přijeli na kraj
obce věděli už, že se naplnila jejich neblahá
předtucha. I jejich stavení ničil nenasytný oheň.
Hasiči bojovali s požárem, který byl podpo-
rován větrem, celou noc a dopoledne dalšího
dne, než se jej podařilo zcela zdolat.

Úplně shořel domek rodiny Blatných
a vedle sousedících Potůčkových. U Kopečnů
a u Dufků oheň strávil hospodářské budovy.
Dům Novákových /dnes dům p. L. Paseky/,

soused z opačné strany od vzniku požáru, zůstal
ušetřen. Hasičům se jej podařilo zachránit.

Nedělní ráno tak nabídlo neutěšený pohled
na doutnající ohořelé ruiny bývalých budov,
čoudící slámu a seno, tekoucí vodu po
rozblácené silnici směrem k Městečku a všude
se povalující hasičské hadice. V očích hasičů
i všech pomáhajících se zračila velká únava.
Strhávaly se zbytky ohořelých trámů. Ve
vzduchu bylo cítit typický zápach spáleniště.

Tento požár, který vznikl dětskou
nedbalostí, byl v Dalešicích v poválečné době
největší. Rodina, ze které pocházel původce
požáru, se z Dalešic krátce nato odstěhovala
a zbytky jejich domku byly srovnány se zemí.
Místo, kde stával, připadlo sousedovi, p. No-
vákovi z č. 45. Domovní číslo 46 po vyhořelé
Blatnově chalupě je v naší obci stále
neobsazené.

RŠ

Vzpomínka na požár v roce 1950



Zprávy z naší farnosti
Drazí přátelé, opět jsem byl požádán o

příspěvek do zpravodaje Vašeho městyse.
Mohl bych opět psát, co vše jsme prožili,

ať už akce s dětmi, mládeží nebo slavnostní
bohoslužba na poděkování za opravu kostela
a tak dále…

Tentokrát však udělám vyjímku. Místo
výčtu jednotlivých akcí, které se v 1. polovině
letošního roku ve farnosti udály, se zaměřím
pouze na jednu, ale zato velmi podařenou akci
poutě naši farnosti do Svaté země Izraele.

A tak si tady můžete přečíst náš poutní
deník:

- Odjezd poutníků 29.4. v pod-
večer po krátké modlitbě v kostele v Ko-

Neděle

něšíně se vydáváme směr Praha letiště. Zde
nás čeká důkladná prohlídka a pohovor před
nástupem do letadla.

- Odlétáme směr Izrael kolem
1,30 hod. Po tři a půl hodinovém letu ráno
přistáváme v Tel Avivu. Odtud nás autobus
převezl přes Jeruzalém do Betléma, kde jsme
se ubytovali v hotelu Star. Po malém
odpočinku vyrážíme na první prohlídku
Betléma navštěvujeme Baziliku Narození
Páně, jehož součástí je i jeskyňka pod zemí,
kde se podle tradice Ježíš narodil. Samotná
bazilika patří arménské církvi, a tak hned
v sousedství je katolický kostel sv.Kateřiny,
kde jsme měli první mši sv., poté jsme
navštívili tzv. Mléčnou jeskyni, kde podle
tradice Marie kojila Ježíška při útěku do

Pondělí

Egypta, pak následovalo soukromá prohlídka
Betléma.

Úterý - Vstáváme brzo ráno, abychom se
co nejdříve dostali k hoře Tábor místa Pro-
měnění Páně, zde jsme měli mši sv. a pokra-
čujeme do Káni Galilejské, místa prvního
zázraku Ježíše.

Odtud už je to kousek do města Na-zaret,
města Zvěstování i místa pobytu svaté rodiny,
navštěvujeme kostel Studny P. Marie, velkou
baziliku Zvěstování a chrám sv. Josefa, po
krátkém osobním volnu pokračujeme k po-
břeží středozem-ního moře do města Haifa,
kde se na hoře Karmel nachází karmelitánský
klášter a bazilika Stella Maris. Odtud se
vracíme do Betléma

(dokončení na poslední straně)
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hned ráno navštěvujeme za
Jeruzalémem Betánii, místo, kde je
Lazarův hrob, pokračujeme směr na sever
do nejstaršího a nejníže položeného města
na světě Jericha. Cestou se zastavujeme
v poušti v údolí Wadi Quelt, kde máme
venku mši sv. - hluboký zážitek. Po
příjezdu do Jericha vystupujeme na
sousední horu Pokušení, kde je ve skalách
vystavěn klášter. Jsou to místa, kde se
podle tradice Ježíš postil a připravoval na
své poslání. Cesta pokračuje směrem
k Mrtvému moři, kde část poutníků
vystoupila na koupání a větší část
navštívila nedalekou známou skalní
pevnost Massadu. Po prohlídce jsme se i
my vykoupali a vyzkoušeli vodu Mrtvého
moře.

brzo vstáváme a vyrážíme
opět na sever tentokrát ke Geneza-
retskému jezeru neboli Tiberiatskému či
Galilejskému moři. Cestou se zasta-
vujeme u řeky Jordán, kde si obnovujeme
křestní sliby, pak kolem Genezaretského
jezera pokračujeme na horu Blaho-
slavenství, kde máme venku nad jezerem
mši sv. Odtud pokračujeme do městečka
Tagbha, kde na břehu jezera navštěvujeme
dva kostelíky Rozmnožení chleba a kostel
primátu sv. Petra. Kousek odsud se
nachází městečko Kafarnau, kde Ježíš
často pobýval a učil. Pak už nás čekala asi
hodinová plavba po Genezaretském jezeře
do města Tiberias. Zde navštěvujeme
diamantovou brusírnu a po krátké
prohlídce města se vracíme do Betléma.

- Ráno navštěvujeme tzv. pole
pastýřů kde se pastýři dozvěděli o naro-
zení, pak pokračujeme do městečka Ein
Karim místa navštívení Alžběty Marií, a
místo narození Jana Křtitele, odtud
jedeme do Jeruzaléma do památníku Yad
Vashem památník holocaustu 2.svět.
války. Páteční odpoledne jsme trávili
soukromou návštěvou Betléma.

- V sobotu nás čekala první
část prohlídky Jeruzaléma, kterou jsme
začali na Olivové hoře na místě Nane-
bevstoupení Páně, potom navštěvujeme
kostel Otče náš, pokračujeme přes kostel
Jesus Flaevit, místo kde Ježíš pláče nad
Jeruzalémem, až do údolí Getsemanské

zahrady. Kousek odtud vstupujeme bránou do
starého Jeruzaléma, kde na místě kde byl
rybník Betsada, kde ježíš uzdravil chromého.
Navštěvujeme kostel sv.Anny, pak na místě
odsouzení Litosrotos máme mši sv. Kousek
odtud začíná křížová cesta Via Dolorosa,
která vede uličkami starého města až ke
chrámu Božího hrobu. V tomto chrámě se
nachází i skalní pahorek Golgota místo
ukřižování a kousek odtud ve stejném chrámě
i Boží hrob. Celkový dojem z tohoto místa je
trochu zmatený, chrám patří několika církvím
najednou, takže tam probíhá několik
pobožností zároveň ve stylu kdo koho
překřičí.

Neděle ráno - navštěvujeme chrámové
prostranství, místo, kde stál původní Jeru-
zalémský chrám a kde nyní stojí Omarova
mešita, kousek odtud je známá zeď nářků je to
vlastně západní část původních hradeb
chrámu, místo kde židé vyjadřují svůj žal nad
zničeným a znesvěceným chrámem. Odtud
směřujeme přes horu Sion do kostela sv.
Jiřího, kde se účastníme nedělní arabské mše
sv. Po ní se vracíme na horu Sion, kde
navštěvujeme večeřadlo, místo poslední
večeře i místo seslání ducha sv. Kousek odtud

je hrob krále Davida a hned vedle je
bazilika zesnutí p. Marie místo nan-
ebevzetí. Poté máme asi dvě hodiny volno
a kolem páté hodiny opouštíme Jeruzalém
směr letiště v Tel Avivu , kde opět po
důkladné kontrole nasedáme do letadla a
po deváté hodině večerní odlétáme domů.
V Praze jsme kolem půlnoci, kde na nás už
čeká autobus a doma nad ránem naše pouť
končí.

Smyslem každé poutě je vymanit se
z koloběhu a spěchu života a načerpat něco
nového. Myslím si, že každý z nás, kdo se
poutě do Svaté země zúčastnil, mohl
načerpat pro svůj život velmi hodně. Kéž
bychom si to nenechávali jen pro sebe, ale
dokázali se o to také podělit s druhými.

P. Petr Holý

P.S.
Rád bych Vás pozval na slavnostní

nasvícení našeho farního kostela s oh-
ňostrojem, které proběhne na svátek sv.
Petra a Pavla 29.června ve 22 hod. u ko-
stela, a také na poutní mši sv. 1. čer-
vence v 9 hod.


